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Billig barskogvern
på Vestlandet
50 kvadratkilometer
produktiv og svært
verneverdig barskog
kan vernes på Vest
landet uten store
konflikter og dermed
med små kostnader
for staten, ifølge
Fylkesmannens miljø
vernavdeling i Roga
land. Hittil er det
vedtatt at det bare
skal vernes 25 kva
dratkilometer produk
tiv barskog på Vest-
landet.

N&M Bulletin
Jon K. Berg

Stortinget har til na edtatt a
verne 250 kvadratkilometer
produktiv barskog. Mye tyder
pa at harskogvernet blir utvidet
i forbindelse med framleggin
gen av neste ars statsbudsjett til
høsten.

Miljøernminister Thor
bjørn Berntsen har tidligere
sagt at det a verne n kvadrat

meter harskog vil koste én mil
lion kroner.

Koster mye min
dre
Men økt vern pa Vestlandet vil
koste mye mindre enn dette.
Grunnen er at den verneverdi
ge skogen er lite konlliktfylt.
Skogen har lav økonomisk ‘er
di, fordi den ligger i ulendt
terreng. Dessuten er store deler
av skogen av en slik karakter at
den bare kan brukes til Ilis.
— Men vil ikke denne skogen da
verne seg selv, siden den er sa
lite interessant ut fra et Økono
misk synspunkt?
— Nei, erfaringene viser at selv
den vanskelig tilgjengelige sko
gen til slutt kan bli hugget ned
eller skadet pa andre mater,
sier Per Kristian Austad ved
Fylkesinannens miljøvernavde
ling i Rogaland til N&M Bul—
letin.

Tre klasser
Den urØrte harskogen deles inn
i tre klasser, etter hvor verne-
verdig den er. Klasse i er svært
verneverdig, klasse 2 er meget
verneverdig, mens klasse 3 er

verneverdig. I den pagaende
verneplanprosessen er det lagt
ut til høring tilsammen 75 kva
dratki lometer harskog pa Vest
landet. Nesten alt dette er i
klasse I, altsa svært vernever
dig skog. Men 50 kvadratkilo
meter av dette kommer ikke
med i barskogkvoten.
— Pa Østlandet matte myndig
hetene inkludere skog av klas
se 2-erdi for a fylle opp bar
skogskoten. Pa Vestlandet er
det fortsatt store skogomrader i
den mest verneverdige klassen
som ikke vil bli vernet. Dette
skjer til tross for at kystnære
barskogomrader er et prioritert
maI i verneplanen, sier Per
Kristian AustbØ.

Hardt ut
Fylkesrnannens miljØ ernavde—
ling i Rogaland har tidligere
gatt hardt ut mot regjeringens
barskogplan. I en presseinel
ding fra 1992 heter det: «Det er
ikke mulig for Norge a ta sitt
internasjonale ansvar for arts
mangtoldet alvorlig med sa
knappe rammer... S’.ært vikti
ge skogomrader i Rogaland blir
ikke tatt are pa.»

De fuktige harskogene langs
kysten i Vest-Norge er (le mest
artsrike barskogene i Norden,
ifØlge Fylkesmannens miljø—
vernavdeling i Rogaland. Den
urØrte skogen pa Vestlandet er
furuskog, olie med el vesentlig
innslag av lØ skog. Disse sko
gene er særlig rike pa mose,

lav, sopp og insekter. Skoger
sør i Ryfylke er kjent fi,r a ha
den rikeste mose og lavfloraen
i Norden.

Nesten hele den europeiske
Atlanterhavskysten er avsko
get, med unntak av Vest-Norge
og noen rester i Storbritannia.

— Skogbeltet pa kysten av
Vest—Norge er altsa nesten det
eneste som er igjen. Norge har
derlor en internasjonal plikt til
å verne mer av dette omradet,
sier Per Kristian Austad.

Han sier at skogene i Roga
land er spesielt viktige, fordi
man mener at de har flest fel—
lestrekk med skog som fantes
lenger sør.

— Vi har blant annet skoger
med betydelige innslag a’ sØr
lige arter som bergflette og
purpurmose.
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Kareniohanne Baalsrud
Medlem av
genteknologinemda

Stortinget har nettopp vedtatt
«Lov om menneskcrogbioek
nologi». Der bestemmes det
blant annet at det er lorhudt å
forske pa befruktede egg, at
genetiske undersøkelser av be
fruktede egg bare er tillatt i
spesielle tilfeller av alvorlig
arvelig sykdom uten behand
ligsmuligheter. og at behand
ling med sikte paa endre arve-
anlegg i befruktede egg er for
budt.

Gjennom slike bestemmel
ser velger samfunnet a si NEI
TAKK til en rekke styrings
niul ighcter som er medisinsk
og teknisk mulig. Det settes
grenser. Akkurat hyr grense
ne skal ga er en diskusjon som
har (lagret gjennom media i det
siste.

Men mer interessant er det
at vi faktisk har vilje til å sette
grenser. Hva slags grunnleg
gende normer og verdisett lig
ger til grunn for det? Gjelder
disse verdiene bare mennesket
som sadan, eller har de også
relevans for andre levende ve
sener, biologien omkring oss,
ja hele naturgrunnlaget?

Naturverd
Den sørgelige erfaring i var
vestlige verden er at det ei van
skelig å stable pi beina noen
parallell til «menneskeverd»
Som gjelder dyr og planter, en—
keltvis eller som natur— og kul—
turgrunnlag. Menneskeverdct
gjelder i så stor giad individet.
og handler lite om menneske—

nu funnet.
Den kristen-humanistiske

tradisjon snakker om skaper—
verk og forvaltertanke. i prak
sis betyr dette stort sett at re
sten av kloden ertil for a brukes
(og ftLrbrukes’?) av menneske
ne.

I Norge sitter vi med filoso
fiske tradisjoner som er kjent

vei-den over, nettopp fordi na
tnigrunnlaget spiller en viktig
rolle ogsa for var menneske
opphitrinig.

Vi trenger lilosofer og ver
ditenkeie På den politiske are
nu. I )e kan formulere for oss
sentrale poenger der statsvite
res og bedri t tokonomers be—
grepsapparat ikke strekker til.
Naturverd har ikke benevnel—
sen kroner.

Variasjon
er livskruft
Reaksjonen mot «sorterings
samfunnet» bygger ogsa pa nar
menneskene ei torsk jellige, så
har det faktisk en vei-di i seg
selv. Det er plass til lunksjons
hemmede og vare små og store
skavanker i menneskesamfun
net. Nettopp dette gjør var ver
den rik og menneskelig. Vi
reagerer in tu i ti vt mot begrepet
«det perfekte menneske».

Hva sa med «den perfekte
byggåker», «den perfekte gris>
eller «den pertekte granskog»?
For tida kartlegges genene i
natur— og kulturvekster, og vi
ser muligheter til å kunne mo—
del leie nyttevekster og husdyr
langt mer presist enn gjennom
tradisjonell avl

Det skurrer. For er ikke en
viss variasjon nettopp det som
gir selve liskraftigheten’?

USAs lovverk omkring ge
ner og pateriter setter grenser
når det gjelder menneskelige
gener, men er skruppelløst når
det gjelder planter og dyr EU
henger pa gjerdet fortsatt, men
vil vel gjerne innordne seg
amerikansk tankegang av hen
s\n til konkurranseevnen.

Se deg rundt i sommer-Nor
ge. «Den perfekte natur» fin
nes foreløpig bare inni hoder
som kan mer om teknologi enn
om biologi. Perfakt, nei, men
er det ikke vakkert’?

Bruk av levende agn
og bevisst spredning
av fiskearter er en
trussel mot eksiste
rende arter og fiske-
vann -

N&M Bulletin
SignySvendsen

Direktoratet for naturforvalt
ning (DN) ser alvorlig pa pro
blemet som bruk av levende
agn fører med seg. Det er i
Norge forbudt med levende agn,
med unntak av laverestaende
dyr som meitemark.

Levende agn blir likevel be
nyttet— bade av utenlandske og
norske sportsfiskere i tillegg
foregår det bevisst spredning
av fiskearter blant annet for a
skape spesieHe liskevann. 1101-
ge DN er det vanskelig å kart

Fuglereservatet Herdla
kan bli ødelagt for å
gjøre plass til seilings
led til Bergen. — Jeg
frykter at regjeringen
kan nedgradere statu
sen på vernet av Herd
laflaket, sier Ragnhild
Queseth Haarstad i
Senterpartiet.

N&M Bulletin_____
Ole P. Pedersen

l)aAskøybroen ble bygget ved
tok Stortinget å lage en alter
nativ seilingsled til Bergen, til
tross for at det bare er bore
plattformer og verdens aller
største cruiseskip som ikke
kommer under Askøybroen
Den nye leden skal gå rett ved
og delvis gjennom fuglereser
vatet Herdla. Da Stortinget
gjorde vedtaket, opplyste ikke
Samferdselsdepartementet at
Herdla er et vernet omrade gjen
nom en kongelig resolusjon.

legge omfanget av problemet,
men de har nu kanalisert flere
midler til informasjon.

arter utryddet
— Enkelte arter blir spredd ved
at sportsfiskerne bruker leven
de agn eller agn man tror er
dødt. men som likevel viserseg
a viere levende. Nye arter ska
per et nytt konkuminseforhold,
og vi har flere eksempler pa at
den nye arten har overtatt for
de opprinnelige eller at fiske-
tomme vann blir konsekven
sen, sier konsulent Ove Hok
stad i DN.

— Dette skjer fordi de nye
artene skaper et nytt konkur
ranselorhold. Problemet med
innføringen av nye arter, og
dermed en ny næringskjede, er
at vi ikke vet hvilke fØlger dette
får i det lange løp

— Vi har i Norge et strengt

— Jeg vet at regjeringen har
saken til behandling nu. En
mulighet er at det kommer en
kongelig resolusjon hvor ser
nestatusen til Herdla endres.
Jeg vil i det lengste ikke tro at
det skjer, men muligheten er
der, sier Queseth l-Iaarstad
Lederen i Stortingets energi-
og miljøkomite mener dette kan
bli et nytt eksempel pa at regje
ringen ikke prioriterer miljø-
politikken.

- Vi behandler
Klassekampen skrev i forrige
uke at Kjell Opseth skal være i
ferd med a presse Berntsen til a
ga med pa lavere vernestatus
for Herdla. Miljøverndeparte
mentet (MD) vil ikke kommen
tere saken så lenge den er til
behandling.

— Vi fikk et brev fra fylkes-
mannen i Hordaland i septem
ber i fjor Pa det grunnlaget
behandler vi saken. Siden den
tar utgangspunkt i en veisak,

regelverk som blant annet sier
at hat og utstyr skal tørke for de
flyttes fra ett fiskevann til et
annet. Dette skal hindre at syk
dom sprer seg. Sa strengt er det
ikke på kontinentet, sier Hok
stad.

Utlendinger
et problem
Miljøvernleder l3jørn Kristian
Pedersen i Grimstad kommune
oppfatter utenlandske sports
fiskere som det største proble
met. Han mener derfor at DN
ma sette inn flere ressurser på å
informere turister om det nor
ske regelverket.

— Ifølge innlandsfiskenem
da er det her pa Sørlandet i
hovedsak utenlandske sports
fiskere som står for sprednin
gen av uønskede fiskearter. I
Arendal finnes eksempel på at
den utenlandske arten SØrv har

sa er Samferdselsdepartemen
tet involvert i saksbehandlin
gen Men den lbrmelle myn
digheten ligger hos MD. sier
avdelingsdirektØr Leiv Landro
ved plan- og ressursavdelingen
i MD.

Opp i Stortinget?
Hvis Opseth vinner drakam
pen i regjeringen, varsler Que
seth Haarstad at saken blir tatt
opp i Stortinget.

— Det at Stortinget manglet
opplysninger da saken sist ble
behandlet, vil jeg tro er noe
samferdselskomiteen vil se pa i
forbindelse med budsjettbe
handlingen til høsten, mener
QLieseth Haarstad.

overtatt et fiskevann, og vi har
signaler pa at noe liknende kan
skje med et fiskevann her i
Grimstad. Vi oppfordrer der
før DN til a være mer aktive i
forhold til turister ved f.eks. å
dele ut brosjyrer ved grense
overgangene, sier Pedersen.

Grimstad kommune har selv
engasjert seg. og har fatt to
ferjeselskaper til å informere
via interne TV-kanaler. Det vil
i tillegg bli satt opp skilt ved
fiskevannene og distribuert bro
sjyrer på engelsk og tysk ved
campingplasser og turisthytter.

— Vi tror selvsagt ikke at det
er vond vilje som gjør at turis
tene benytter seg av levende
agn. Men når dette er tillatt pa
kontinentet, må vi opplyse om
våre regler og om de konse
kvensene brudd på disse kan
få, sier Pedersen.

Danmark
forbyr
pvc
Danmark fortsetter med a av
vikle bruken av PVC i emballa
sje, selv om EU har avvist det
danske forslaget om felles for
bud mot stolfet.

Plastindustrien i Danmark
rneddelte nylig miljøminister
Svend Auken at dcii
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Svovelutslippene i
Europa kan reduseres
med rundt 40 prosent
hvis de 100 største
utslippskildene renses
eller skifter energikil
de. Det viser en ny
undersøkelse.

Det svenske sekretariatet mot
sur nedbør la fram rapporten i
Oslo i torrige uke. Et britisk
konsulent firma har undersøkt
utslippene fra de 1000 største
ssovelkildene i Europa. Rap
porten konkluderer med at de
hundre stprste utslippskildene
star for 42 prosent av dagens
svovelutslipp i Europa. 95 av
de hundre stasjonene er kraft
verk.

Undersøkelsen iser ozsa at
(le 1000 største ulslippene star
for nesten 90 prosent a alt
svovelutslipp i Europa.

- Ikke effektive
Det svenske sur nedhr-sekre

Europeiske forskere
studerer nå om trær er
mer utsatt for bakke
nært ozon i høye
luftiag enn i dalstrøk.
Mange områder i Nor
ge kan dermed være
langt mer sårbare enn
tidligere antatt.

En rekke europeiske forskere
arbeider nu for a kartlegge mi—
turens talegrense i forhold til
hakkenært ozon. en giftig gass
som først og fremst hemmer
vekst. Ozon er ei som merpro
blem. og dannes ed varmt vær
og sollys. Om natten reagerer
ozonet med andre gasser, og
konsentrasjonen synker.

— Trærnes Lilegrense for
ozon er et interessant punkt. Vi
tror ni at ozonet torsvinner

tariatet konkluderer med at det
vil være det enkleste og mest
el fektive a gjøre noe med disse
punktutslippene lor a redusere
svoelutslippene i Europa.

— En del av kraftverkene er
sa gamle og utnytter energien
sa darlig at det mest fornuftige
tor alle parter er a legge dem
ned. For en (lei andre kraftverk
vil det være lornullig ii skifte
energikilde, Ira kull til gass. I
noen tilidier vil det beste være
a bygge nye kraftverk med økt
energieffektivitet. De darligste
kraltverkene utnytter i dag
mellom 20 og 30 prosent av
den energien som føres inn i
kraftverket, sier Chri ster Agren
i sur nedbør-sekretariatet.

- Vi er ikke verst
De store kraftverkene i Russ
land, Tyrkia, Tyskland og Stor
hritannia er de som bidrar nest
til svovelforurensningen. Det
er ingen norske eller skandina
viske utslippskilder pa listen
over de tusen verste.

saktere i høyere luftiag. Der
med bygger konsentrasjonen
seg opp over tid, og den totale
dosen blir større for trærne pa
fjellet enn i lavlandet. Noen
høyereliggende omrader i liu
ropa vil dermed være spesielt
utsatt tor ozonskader. Deler av
Norge kan ære et av disse, sier
Heat Ackeriiiann til N&M Bul—
letin. Ackermunn er sveitsisk
forsker, og medlem av ekspert-
gruppen som uireder proble
inet tor 1-Ns økonomiske kom
misjon tor Europa.

Skal verdsette
skadene
Forskningen pa bakkenært
ozon er ikke kommet langt i
forhold til andre forurensn ings
kilder. Derfor er det fortsatt
mye man ikke vet. :orskei.ne

«The d i rty man o f Eu rope».
Storbritannia, har hele 12 av
(le 100 verste kralverkene. Men
miljøvernrninister John Gum—
mer vil ikke være med pa at
England er verste gutt i klas
sen.

— Det er en karakteristikk
som er helt usann. Faktisk er
det tvert i mot. Storbritannia er
en av de ledende nasjonene
innen miljØvern. Innen EU gimr
vi otïe i spiss, sier miljø cm
ministeren. og henviser til at
han har brukt 1000 millioner
pund pa a redusere svovelut
slippene med 37 prosent pa 13
ar.

Store O2-kilder
Rapporten har ogsa beregnet
CO-utslippene fra kraftverke
ne. De hundre største slipper ut
234 millioner tonn karbon, i
følge sur nedbør-sekretariatet.
Det er rundt 10 prosent av de
totale europeiske C02-utslip—
pene.

antar at ozonmengden i atmo
sfæren avtar jo nærmere bak
ken man kommer. Man vet
heller ikke noe om hvor mye
ozonskadene kosteF i reduserte
avlinger. Ackermann anslar at
avlingstapet i Europa variere
mellom fem og 25 prosent, som
følge av for mye bakkenært
ozon.

Det neste steget for vart
arbeid da foreta et økonomisk
overslag av ozonskadene pa
avlinger, sammen med en øko
nomisk arbeidsgruppe. sier
Aekermann.

— l’or trær er det a beregne de
økonomiske konsekvensene.
I3eskyttelse av trær mot bakke
nært ozon handler jo først og
fremst om bevaring. ikke om
produksjon.

Luftforurensning kan
drepe over 100.000
mennesker i Europa
hvert år. Det mener
debritiskeforskerne
Paul Steele og Ece
Ozdemiroglu. Verdens
helseorganisasjon,
WHO, mener at over
240 millioner innbyg
gere i Europa er ram
metavforhøysvo
velforurensning.

De britiske forskerne har over-
ført data i ru USA til Europa
som gir en indikasjon På (Iøds
raten i forhold til mengden
partikler i luften. I byomruder i
Europa vil partiklene stå for
rundt ett a 30 dodsfall. eller
107.800 per ar. i følge eksperi

FNs økonomiske kom
misjon for Europa (ECE)
skal nå finne ut hvor
mye luftforurensninger
koster. De foreløpige
overslagene tyder på
milliardtap i dollarklas
sen.

I tillegg til tapet av store natur-
verdier, forsvinner det ogsa
penger ut av lommebøkene til
linansministrene sa lenge det
slippes utsvovel, nitrogen eller
andre forurensende gasser.

Noen kostnadsoverslag er
gjort:

Nedfallet av svovel over ett
ropeiske trær kan paføre ver
densdelen et økonomisk tap på
drøyt 20 milliarder kroner i
aret. Det mener et engelsk kon
sulentfirma, som har beregnet
vekstreduksjonen for trær i
Europa som følge av svovelfor
urensningen.

Bygningsskadene i Tyskland
kan beløpe seg til rundt 20
milliarder kroner hvert ar.

Hvis svovelforurensningen

mentene. Dette ble presentert
på et seminar i London i mai.

Samtidig arbeider WHO nu
med a kartlegge hvor mange
mennesker i Europa som ram
mes av hvilke typer luftforu—
rensninger.

LuFtkvulitet på
data
— Vi lager mi en database over
luftkv aliteten i forskjellige re—
gioner i Europa. sier 1)arharu
Ltihkert-Alcamo, leder for
WHO-prosjektet, til N&M l3ul-
letin. Oversikten blir ogsa delt
01)1) by- og landoinrader, men
kvaliteten pabagrunnsinlbrma—
sjonen varierer fra land til land.

— Noen land har et godt ut
bygd nett av mnalestasjoner.
mens andre bare har noen la
malinger, sier Li hkert-Alca
mo. Datahasen over luftkval i-

reduseres. kan laksestammen i
Skottland være verdt rundt 250
millioner kroner mer i 2010
enn i 1988.

Alle beregningene erforelø
pige. og det er ventet nye tall pa
flere omrader etterhvert som
arbeidet kommer lenger.

Kun
sammenlikne
— Dette arbeidet er ment som
bakgrunnsinateriale i vart vi-

— Norge trenger en
bedre svovelavtale enn
denne hvis Sørlandet
skal få en markert
nedgang i surheten.
Det sier den britiske
forskeren Robin Wilson
til N&M Bulletin.

Wilson var medlem av den bri
tiske delegasjonen til svovel

teten skal blir offentlig tilgjen
gelig nar systemet er ferdig ut—
prøvd.

Ingen
NOE-forskjell
Prosjektet ham pagatt i to ar. og
skal foreløpig fortsette i tre ar
til. Det er finansiert av det ned
erlandske miljøvemndeparte
mentet, og er knyttet til W1 [Os
«helse for alle»—programn. Re
sultatene fra prosjektet er fore
løpige.

— Vi ser en klar torskjell pa
Ost— og Vest—Europa når det
ejelder svovel, sier Ltibkert
Alcamo.

De Fleste
rammet
I— Det har blitt betraktelig be
dre i vest—Europa siden begyn
nelsen av 1980—tallet. Men sam—

dere arbeid med konvensjonen
omi reduksjon av luftf’orurens—
ningene. sier Henrik Wuenster
ved ECEs sekretariat i Sveits
til N&M Bulletin.

— Med dette arbeidet kun (let
bli enklere a få med seg fnans
ministmene pa tiltak for å redu
sere skadene. Dette er særlig
til felle for nitrogenreduksjoner.
Nar kostnadene ved a innføre
nye tiltak øker. er det mulig a

mØtet i Oslo, og er tidligere
leder av ECE-konvensjonens
ekspertgruppe pa el kkter av
sur nedbør.

—Siden geologien i Sør-Nor
ge er den mest sarhare for sum
nedbør i Europa. sa må Norge
kreve stØrre reduksjoner enn
det som er avtalt mi for at situ
asjonen skal forbedre seg i sto
re ommader, sier Wilson.

tidig ser vi ingen trender for
nitrogenoksidene, den foru
rensningen er stabil.

I følge WHOs tall erde fles
te menmiesker som bor euro
peiske byer pa størrelse over
50.000 innbyggere rammet av
for høy forurensning :iv svovel.
241 millioner mennesker er
utsatt for dette i kortere perio
(ler, miens (5 millioner er ram
mes av for høy svovelfomurens—
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I løpet av sommeren
vil vegkontorene og
miljovernavdelingene
motta håndboka «veg
og natur» som er
utarbeidet av Statens
vegvesen og Direkto
ratet for naturforvalt
ning (DN) i samarbeid.
Håndboka er ikke
ferdig, men N&M
Bulletin har fått tak i
et utkast. Deler av
innholdet ser ut til å
stride mot samferd
selsminister Kjell
Opseths politikk.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Av ulike arsaker er det ‘ anske
lig a la offisielle kommentarer
fra DN og Statens vegvesen pa
innholdet i handboka. N&M
Bulletin flir bare opplyst at sam

arbeidet om boka har fbregatt
pa direktoratsniva og at Sam
ferdselsdepartementet derfor
ikke har vært med i prosessen
som vil munne ut i handboka
«Veg og natur».

Dette er en informasjon- og
veiledningshandbok, og mai-
gruppen er i første rekke vei
kontorene .og miljøvernavde
ungene.

Verne-vennlig
Håndbokas røde trad er hvor
dan nye veier kan bygges mest
mulig pa naturens premisser —

enten det gjelder hensynet til
vernet natur, til fugle— plante-
og dyreriket og truede arter,
eller rett og slett mer estetiske
hensyn. Det skisseres blant
annet sy’ premisser for natur-
vennlig planlegging.

Innledningsvis sies det: «For
svært mange naturomrader er
offentlige og private veger den
første og viktigste arsaken til at
naturomrader pavirkes og re
duseres. (...) Helheten og sam
spillet mellom naturomradene
vil alltid være det viktigste å ta
hensyn til.»

Videre heter det: «En natur-

Støy og forurensing av vann og
luft koster det britiske samfun
net hele seks prosent av brutto
nasjonalprodukt (BNP) hert

lig konsekvens (av denne maI—
settingen) er «fore—var—prinsip—
pet» som slar last at den som
planlegger a gennomføe en
aktivitet eller en virksomhet
skal kunne vise at den ikke
fører til uopprettelig skade.»

Kollisjonskurs
I håndboka <Veg og natur»
heter det videre: «Vegnettet
kommer ofte i berØring med
verdifulle naturoniråder som
Norge er forpliktet til å ta vare
på bade i nasjonal og interna
sjonal sammenheng» og «Veg
bygging skal i prinsippet ikke
forekomme i omrader vernet i
henhold til naturvernloven.»

Dette er ikke helt i sains ar
med Kjell Opseths utsagn til
N&M Bulletin i mai: «Vi kan
ikke komme dit at en ikke byg
ger vei fordi vassdrag er ver
net.»

Rasteplasser
n,iljovern?
Kjell Opseths samførdselspoli
tikk har fatt mye kritikk fra
miljøbevegelsen. Som et for
svar for regjeringens politikk
sier Opseth i et intervju med

ar, ifølge en ny rapport.
New Economic Foundation

i London og Stockholm Envi
ronment Institute har laget en

Nationen 16. juni: «Du kan
berre reise rundt og sja pa ve
gar og rasteplassar. Vi legg
langt meir vekt pa miljø no enn
for berre fa ar sidan».

Men heller ikke Opseths
flaggsak, rasteplasser, Iår ro-
sende omtale i «Veg og natur».
Om dette sier DN og Statens
vegvesen: «Svært ofte fulger
økt ferdsel samt anlegg og ak
tiviteter i kjølevannet av vegen
slik som rasteplasser, service
anlegg, vinterbrøyting, turist
anlegg, hytte- og holighebyg
gelse. Den aktivitet, støy og uro
som dette fører med seg inn i
området som tidligere har vært
uten pavirkning, kan i mange
tilfeller ha like store konse
kvenser som vegen og trafik
ken . »

Handboka inneholder flere
slike eksempler der motsetnin
ger mellom Opseth og direkto
ratene blir synliggjort. Svaret
vi far pa fra overingeniør Egil
Lundebrekke i Statens vegve
sen pa spørsnialet om hvordan
direktoratene tror Samferdsels
departementet vil motta hand
bokas innhold, er vel derfor
betimelig: — Det aner vi ikke.

indeks over livskvalititeten i
Storbritannia fra 1950 til 1990.
økt personlig inntekt har blitt
mer enn utlignet av nedgang
innen miljøkvaliteten og de
sosiale forholdene. Rapporten
konkluderer med at livskvali—
teten økte fram til midten av
70-tallet, men er redusert siden
dengang. Indeksen er laget pa
grunnlag av en modell utarbei
det av de kjente Økonomene
1-lerman Daly og John Cobb.

Jo raskere klimaendrin
ger finner sted, jo
større er sjansen for at
det skal oppstå skader i
naturen som ikke lar
seg reparere. Dette slår
Direktoratet for natur-
forvaltning (DN) fast i
rapporten «Kritiske
utviklingshastigheter
for klimaend ring».

Det er ventet at gjennomsnitts-
temperaturen i Norge vil stige
med 0.7 — 1,0 grader Celsius
per tiar som følge av økte ut
slipp av klimagasser. Na stiller
forskere spørsmal om tempe
raturen forandrer seg sa raskt
at naturen ikke greier a følge
med.

Forskjellige naturtyper og
arter har varierende evne til a
tilpasse seg nye kliniaforhold.
De vil bare kunne tilpasse seg
hvis endringene ikke skjer for
fort.

Rapporten fra DN har hatt
som mai å vurdere om det fin-

Trekker 170 yere
Fjeilpianterhar fatt nok av driv
huseffekten. Mange har allere
de flyttet rØttene til høyere og
kjØligere områder. En under
søkelse av 26 fjelloinrader i
Alpene som er gjengitt i tids
skriftet Nature, viser en dra
matisk vekst de siste 90 arene i
antall planter som er i stand til
a overleve i høyden.

— Etter hvert som de hurtig-
voksende plantene fra lavere-
liggende strøk klatrer liyere.
kommer de sakte oksende fjell
piantene under press. Derfor
blir fjeilpiantenes etieste mu
lighet å klatre enda høyere. sier
Georg Grabherr, professor ved
universitetet i Wien. Forskerne
har funnet ut at enkelte av plan
teartene klatrer omtrent fire
meter i tiåret.

ties noen kritisk grense fur hvor
raskt en klimaendring kan I in
ne sted før uoppretteiige ska
der oppstar. Med dagens kunn
skapsniva kan man ikke dcli
nere de kritiske klimaendrings
hastighetene, konkluderer rap
porten.

Flytter seg
sakte
Planter og trær med lang gene
ras jonstid vil forflytte seg rela
tivt sakte til nye omrader. Hvis
temperaturøkningen blir så høy
som forventet, betyr det for
eksempel at gran ma forilytte
seg med en hastighet som er tre
ganger raskere enn det som
tidligere er blitt registrert. hvis
den skal holde følge med det
klimaet den er tilpasset.

Insekter og mikroorganis
mer forflytler seg lettere enn
planter. De kan dermed etable
re seg raskt pa planter som ikke

har utviklet motstandsmekanis
mer. Det kan føre til økt skade
pa vegeta’1Jonell.

Nar det gjelder endringer i
naturen, kan ekstreme v:erepi—
soder som sterk vind, I rost eller
tørke ha like stor virkning som
en rask klimaendring.

Våtmarksarter
i Fare
Enkelte Ijellpianter og en del
dyr og planter pa myr og i
inrisjøer vil sta i fare for a bli
utryddet uavhengig av hvor
raskt klimaet endres. Leveom
rådene for disse artene vil en
dre karakter, og arealet kan bli
innskrenket som følge av ku
inaendringen. Fysiske harrie
rer vil gjøre det svært vanske
lig for artene a forflytte seg
videre til nye omrader.

— Det er usikkert hvilken
effekt den forventede klima-
endringen vil ha pa naturen var

i fremtiden. Derfor er det god
grunn til a være pa vakt o erlor
negative konsekvenser forplan
te- og dyrelivet. Man br sale
des utøve en «Ibre—var—politikk»
for a begrense utslippene av
klimagasser, noe som kan re
dusere utviklingshastigheten
for klimaendringen, sier kon
torsjef Jon Barikmo i DN, som
har ledet arbeidet i den nasjo
nale utredningsgruppen som
har utarbeidet rapporten.

Vegvesenet og
Opsetli koHiderer?

Rask klimaendrilig
skader naturen

N&M Bulletin
CunnarBolstad

Kostbar forurensning

Hva! funnet
En grønlandshval er nå sett
mellom øyene på Frans Jo
sef Land, og en flokk på fem
grønlandshval ble observert
sør for Cape Flora. melder
Norsk Polarinstitutt. Man
har tidligere trodd at grøn
landshvalen var utryddet i
\ ord — A ti ante ren.

Takk for
støtten!

SO-CATEPING
STUITENTKAFEENE 45

Hordafor AIS
5397 Bekkjarvik
Tif.: 553842 tO • Fax: 551842.36

MORE

Takk for støtten!
I Hakne Gruppen AS er Norges uavsle l>uglçsøretivnsem, c tnntatler bl. a heder

sin,, PlUl og lC4. samt egen deIr4,osicnnorksinnhet. Total> har gruppen 971)

•
buDkker som 11994
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Stortinget har vedtatt
at alle norske kommu
ner fra nå av må
samle inn den ozon
ned bryteride gassen
KFK fra brukte kjøle
skap og frysere. Kom
munene kan bli pålagt
å innkreve 40 til 100
kroner i økt rerlova
sjonsavgift for å
finansiere ordningen.

N&M Bulletin
Jon Knut Berg

Miljøvernrninister Thorhjørn
Berntsen gikk i april i ar mot a
palegge kommunene a samle
inn KFK fra hvitevarer. Flan sa
han heller ville prioritere inn
samling av halon—gass. som
ogsa er en aggressiv oionned—
bryter. Grunnen var at han
mente del ble tor dyrt i samle
inn KFK-gassen.

Flertallet pa Stortinget, alle
partiene utenom Arbeiderpar
tiet og Fremskrittspartiet, vil
mi at bide halon og KFK skal
samles inn. Flertallet har ikke
tatt endelig stilling til finansi—

Høyre og Arbeiderpar
tiet går inn for at det
opprettes en bank for
brukt halon-gass i
Norge. Gassen skal
kunne brukes om igjen
og stilles til disposisjon
for andre land.

eringsflirmen, men antyder at
økt renovasjunsavgift kan væ
re den beste lormen. Dermed
vil avgiften ltl le bort niir kjøle
skap uten KFK blir vanlig i
norske hjem.

Forutsetningen er imidler
tid at det ikke blir avgift ed
innleveringavh mtevarene. slik
at det blir en pkonommsk helast—
ni ng a være mi lj Øven n li g

Bilpressing
I dag far bilpresselirmaer støt
te tra staten til a presse h iteva—
rer. uten at det stilles kra om
at KFK-gassen blir tatt vare pa.
Pi denne maten kan miljøvenn
lige innsamlingsordninger
konkurreres ut. Dette vil na
stortingsflertallet ha slutt pa.
Leveranser til hilpresse[irmnaer
skal ikke lenger være billigere
enn andre ordninger.

Rundt 15 prosent av KFK—
gassen som finnes i større kul—
deanlegg lekker ut hvert ar.
I løyre og Arbeiderpartiet sør
ger Ha tor at (lei ikke blir stilt
kra fra myndighetenes side
om at anleggene skal være tet
te.

Disse partiene viser i stedet
til at de som er ansvarlige for

Den norske halonen skal blant
annet stilles til disposisjon tor
den internasjonale halonban—
ken som FN star bak. Resulta
tel kan blant annet bli at Norge
selger halongass til u—land.

l)ette reagerer SV, SP og
KF pa. Disse partiene vil at
halongassen first og lremst blir

kuldeanleggene er forpliktet
etter blant annet lbrurensnings
loven til a unnga at KFK lekker
ut. SP, SV og KrF vil pa sin
side at det innarheides i KFK
forskriften at det skal settes en
tidsfrist for nar kuldeanlegg
skal være sikret mot lekkasjer.

Høyre og Arbeiderpartiet
sikrerogsa at det ikke blirleve
ringsplikt for brukt KEK, noe
de andre partiene, minus Frem
skrittspart iet. ønsker. Men ei
annet Ilertall gar inn for at det
settes en tidstrist for nar all
KFK-hruk skal opphore.
<MT>Kuriøst
Som en kuriositet kan nevnes
at den uavhengige represen
tanten Oscar Hillgaard erskep
tisk til alle tiltak for i fti ned
Kl K-hruken, fordi han tviler
pa at KFK virkelig bryter ned
ozonlaget.

«Bortsett fra det mishrukte
«tore—var»-prinsippet er det
ikke lirt dokumeniasjon som
underbygger skremnslene om
ozonhul lenes li vsutslettende
virksomhet. Det synes dertor
heller ikke a være reelt grunn
lag for ytterligere tiltak,» skri
ver Hillgaard i sin koinitmerk
n ad.

(lestruert pa en miljovennlig
mate. og at u-land heller far
norsk støtte til t ga over til mer
miljttvennlige midler enn ha—
lon i sine hrannslokningsan
legg. Partiene apner imidlertid
for salg av norsk halon til u
land, hvis (lette lrer til raskere
utlasing av halon—gassen.

Statskog har hogget
200årgamletræriet
urskogom råde i Gran.
Dersom Nordlands
kommunen vedtar å
bygge en ny skogsbil
vei, frykter Natur
vernforbundet inn
hogg i nok et verne-
verdig område. Politi
kerne er delt på midt
en i spørsmålet.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Høgskolelektor i samfunns- og
miljøfag, Jostein Loras i Gra
ne, er kritisk til den maten Stat—
skog forvalter sine skoger. Han
mener Statskog bør stanse hog
sten i urskogomrLidet Holm
vassdal — Holrnvas sas. og far
støtte fra Naturvernforbundet
sentrilt.

200 år gamle
trær
— Ifølge Direktoratet for natur—
forvalinings (DN) definisjoner,
kan denne skogen betraktes som
urskog fordi hogsten ikke har
endret skogstrukturen vesent
lig. lier finnes trær som er 200
ar gamle og med en omnkrets P
3,5 meter. Disse hogger na Stat-
skog ned.

— Dette omradet kom
ikke inn i forhandsregisterin
gen til planen om barskogvern,

og jeg tror personlig at Stat-
skog holdt omnidet unna helt
bevisst. Vi kan imidlertid hape
pa at omradet vil komme i be
traktning ved en eventuell ut
videlse av barskogvernet.

Kartlegging
Grane kommune har na til be
handling en søknad fra Stat-
skog om bygging av skogsbil
vei i et annet omriide i Holm—
vassdalen — l-lolmvassas. Loras
papeker at det i dette aktulle
ornradet finnes flere truede
plante— og fuglearter — blant
annet er den truede arten svart
spett blitt observert.

— Artsvariasjonen av lav,
mose, SOPI) og insekter er enna
ikke undersøkt. Men man mii
regne med at den er sært rik,
nettopp fordi omradet er urørt
og har intakte og fullt utvikle
de økosystemer. smerLoras. Han
oppfordrer hade politikerne i
kommunen og Statskog til à ta
kontakt med fagfolk for ä fa
kartlagt varaiasjonen av lave—
restaende arter.

Skepsis
Det er næringsutvalget i (irane
kommune som i siste instans
skal ta stilling i denne saken.
Utvalget er delt pii midten i
spørsmilet, og utfallet er der
for nar dette skrives uklart.

— Det er mange interesser
involvert. Motstanderne er opp
tatt av at dette er det siste sam—
nienhengende omradet med

gammelskog som finnes i Nord
land. Skogen har de siste arene
vært hardt drevet, og mange
mener at Statskog ikke bør gri
pe mer inn i (len gammelsko
gen som er igjen. De som støt—
ter bygging av skogsbilvei og
ønsker at Statskog skal fortset
te driften i samme tempo, ten
ker pa at Statskog er den største
grunneieren i kommunen og
en viktig arbeidsplass, siernest—
lederen i nieringsutvalget.
Bjørn Lamo. i en kommentar
til N&M Bulletin.

Signaler N&M llulletin har
mottatt fra Fy lkesmannens mil—
jøvernavdeling tyder pa man
ikke er fornøyd med (len for
valtningen som drives.

— Toget er foreløpig gatt nar
det gjelder harskogverimet, men
i ettertid kan vi se at (leter flere
omrader som burde vært be
handlet pa en bedre mate, sies
det i en kommentar.

Ingen vei,
ingen hogst
Distriktsjef i Statskog, Emlif
Mevassvik, sier det ikke blir
noen hogst i omradet dersom
det ikke blir bygget en skogs
bilvei. I-Jan synes kritikken mot
Statskog er uberettiget — noe
han forklarer pa denne maten:

— Skogbruket i Nordland
drives i pakt med de politiske
retningslinjene, og vi har dreid
driften i trad med disse.

Takk for
støtten!

BIOVAC AS
Boks 148, N-1920 Sørumsand

Tif.: 638261 22
Fax: 63826421

Philips Lighting

PHILIPS

ri Reber & Søn
sy

_____

Takk for
støtten!

Gilde
Fellessiakteriet

Kommuner må
samle inn KFK

SAMSING EFT. K.
A.S.

- Statskog
liogger urskog

Mitsubishi Motors Co
MMC Norge AS .. et selrkop i Motor Gruppen
Po,tbokr 43 Ririokko, 0516 OuIo
Kontor: ørire Aker Co 62
Telefon- 2265 1420
Fno. 22649699

BEDR IFTSØKONOMI

& REGNSKAP

Bryggeri og mineralvann
fabrtkkarbeidernes forening

Vi som jobhr på jernbanen er stolte
fordi te også gjør en innsats

for el inaiie rntljtt.

Norsk Jernbaneforbund

Spets consulting group a/s

Oppretter halonbank

PHILIPS

Norske
Fiskeoppdretters

Forening

AIS DENOIA OG LILLEBORG

Lavere CO 2-UtSIIp i EU
C02-utslippene fra de 12 EU-landene sank
med 3,2 prosent fra 1990 til 1993, melder
Reuter. Hovedårsaken er økonomiske ned
gangstider og endringer i øst-Tyskland, i
følge EUs statistikkontor. Utslippene fra
transportsektoren økte med 4,4 prosent.

fDPANNIW
)XUIDITIKN1KK

Ozon-problemeri USA
En ny
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For mer informasjon ta kontakt
Tel: 64 94 97 00
Fax: 64 94 97 86

N&M Bulletin
SlynySvendsen

Det vanlige har vært at skogs
driften i stor grad har blitt ut
ført pa sen-høsten og vinteren.
Treforedlingsindustrien krever
mi en bedre kvalitet pa tømme
ret, og bruker markedsmeka
nisinene tor a ta en jevn hogst
gjennom hele aret. Det betales
derfor en høyere pris for tøm
meret om hogges pa var- og
sommerstid. Dette fører igjen
blant annet til at fugl som hek
ker blir forstyrret og at egg og
fuglereder blir Ødelagt. I til
legg fører det vate terrenget til
at maskinene setter Ilere og
alvorligere spor, som det tar tid
å rette opp.

Markedskrav
— Det er markedskravene Som

gir slike resultater. Fordi man
nå har sluttet å bruke klor i
hlekningsprosessen i papirpro
duksjonen, kreves det at selve
tØmmerkvaliteten blir bedre.
Dersom tømmeret blir liggen
de pa lager fører dette til en
dårligere papirkvalitet. Det har
ogsa blitt skjerpet pa kravene
med hensyn til hvor lenge tøm
meret kan ligge i skogen. Fra
tømmeret hogges til det hentes
med bil, skal det ikke ga mer
enn 14 dager. I tillegg reduse
res lagerkostnadene ved enjev
nere hogst, sier direktør Sverre
Thoresen i Norsk Skogeierfor
bund.

Han er ikke helt fornøyd med
denne utviklingen — både på
grunn av de rent naturmessige

konsekvensene og fordi dette
skaper problemer lor skogeier
ne.

—

bruk pa vår- og sommerstid, og
det passer dem derfor best a
hogge pa sen-høsten og inte
ren. Men det er klart at Økte
tømmerpriser er en viktig tak-
tor lor skogeierne, sier Thore
sen.

Hogst kun
stunses
Juridisk frstekonsulent Per
Erik Sigstadstø i Direktoratet
for naturforvaltning (DN) opp
lyser til N&M Bulletin at det
både i Viltloven og Skogloven
finnes lovhjemmel som kan
stanse skogshogst i hekke- og

yngletiden.
— Viltloven gir anledning til

fredning av områder som er
viktig for viltet. Den sier ogsa
at det ved enhver virksomhet
skal tas hensyn til viltet og dets
reir, egg og bo slik at det ikke
paføres unødig skade.

Må vurdere
andre områder
— Dersom det er fare for at
hogsten medfører trusler mot
viltet, er skogeierne ifølge
Skoglovens pliktet til å vurdere
andre områder og annen tid pa
året for sin skogsdrift.

S igstadstø innrømmer at dis
se bestemmelsene ikke har vært
brukt i særlig grad, men mener
at en økt hogst på vår- og som
merstid kan aktualisere bruken
av dem.

Økt skogsliogst i
liekketiden
Markedskrav om bedre kvalitet på tømmer har
fort til at hogsten nå utføres mer jevnt over
hele året. En årsak er at skogeierne får bedre
pris om våren og sommeren. Fugl og dyr for
styrres i yngletiden, og sporskadene blir større.

VI TAKKER ALLE SOM HAR
VÆRT MED OG STØTTET

SUR NEDBØR-KAMPANJEN!

VITAKKERALLE SOM HAR VÆRT MED OG STØTTET
SUR NEDBØR-KAMPANJEN!

Norske
Felleskjøp

1NIJOS
NIJOS, Norsk institutt for jord- og skogkartlegging, er
landets ledende leverandør av informasjon om landskap,
jord, skog og vegetasjon.Vi kartlegger naturressursenes
kvalitet og tilstand og utfører konsekvensanalyser.
Instituttet dekker hele landet, og tilbyr nasjonale
oversikter, temakart, eiendomsvise registre, høy
kompetanse og avansert teknologi.

NORSK INSTITUTT

FOR SK0GFORsKNING

Ringebu
Skogbrukssjef

ØSTFOLD

FYLKEssK0GsJEF

STØTTER PROSJEKT

«SUR NEDBØR»

Vest-Agder
Fylkesskogsjef

støtter prosjekt
«sur nedbør»

NANNESTAD
ALMENNINGENE

2030 NANNESTAD

y

LIVSKRAFTIG SKOG
ER VIKTIG

Gi trærne en ren fremtid

Fylkesmannen i
Oslo og Akershus

Handlingspian forBarentsregionen
Mi ljøvernministrene i «Den Euro-Arktiske Barentsregion»
vedtok den 15. juni en miljøpolitisk handlingspian. Foruten
landene i Barentsregionen, var også USA, Canada, Frankrike,
Tyskland, Japan, Polen og Storbritannia til stede under møtet
som ble avholdt i Bodø.

Handlingspianen er lite konkret, men fokuserer blant annet
på temaene forebygging av radioaktiv forurensning og forbe
redelse på slike ulykker, harmonisering av miljøstandarder,
reduksjon av industriforurensning og vern av artsmangfoldet.

‘ri iiiiii zic
.T.r -r
cric-r

LJT

Skogbruksetaten i
Kristiansand og Vennesla,

Sogne og Songdalen

Skogbruk er en langsiktig ressursforvaltning

Sur nedbør truer skogen på Sørlandet!

Fornybar skogressurser bør brukes i stedet

for energikrevende materialer eller ikke for-

nybare råvarer som kull, olje og gass.
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Nc’rdr I and
Skcbr’ukjf

Overhalla
Skogbrukssjef

Landbrukskontor

Audnd,.I

Ç, Åseral

Follo og Enebakk

Ski JOppegård
Skogbruka’jefer

I rdo-e Ncr-drnGr’
Skc.qbrukj€f

Stenge Kommune
SkoqbrukJefer

Vi vil fortsatt ha skog!
Hole kommune

Ringerike kommune

I’ I 1. x
.tttz I,Ec j .Ekt

..s x”•

Fylkeslandbrukskontoret

i Hordaland

Skogbrukssjefen i

Borre, Tønsberg,
Nøtterøy og Tjøme

Mot luftbåren
forurensning

Skogbruket i Ringebu,
øyer og Lillehammer

Stor Elvdcil
Kommunes

Iandbrukskontor

SKOGEN ER JORDAS GRØNNE LUNGE

IKKE GREP DEN MED SUR NEDISØR’

LEVANGER KOMMUNE

SKOGBRUKSSJEEEN

Vi er med på å støtte tiltak
for å sikre renere luft for derved

å bevare en mangfoldig og
livskraftig skog.

Landbruksetaten i Ringsaker

I Orkdal ønsker vi sunn
skog i god vekst som gir
oss ftisk luft i lunene!

ORKDAL KOMMUNE

Fi1 idt.

BYGLAND KOMMUNE

SIGDAL KOMMUNE

ANl)tJK— OG

NA’J U. FOR’. ALTNINGR RTEN

Vi støttar kampanjen

mot sur nedbør

SØR-FRON
KOMMUNE
Skogbruksjefen

I r%dre Sunrim,re
Landbru k koncer

Skogbrukaajefene i
Gran I’Comffiune
Jevneker Kanmune
Lunner Kommune

Vi støtter prosjekt
«SUF nedbor»

Tydal Skogbrukssjef

VI TAKKER ALLE SOM HAR VÆRT MED OG STØTTET
SUR NEDBØR-KAMPANJEN!

Hurda i /NarreIKt ad
Skc.qbrkIKjsef

Sør Odal
Skogbrukssjef

VITAKKERALLE SOM HAR VÆRT MED OG STØTTET

_______

SUR NEDBØR-KAMPANJEN!

_______

Skogbrukasjefen .5
Nord Guidbrandsdaien,Se3
Vågå,Lom,Sjåk.Lesjs.Oovre

Skogbrukajefen
i Åanea

SKOGBRUKSSJEFEN I

EIDSBERG TROGSTAD MARKER

Ncird Fcier
Skc.qbrukjf

SØNDRE LAND KOMMUNE

SKOGBRUK OG SKOGSVEIER

GIR TRIVSEL

Støtter prosjektet “Mot sur nedbør

SkgbrtOn i HolLSEn og Røros

Hy i andt Kc.rarnurie

kjc.r. Skc.qbruk

°‘

SUNNIJAL KOMMUNE

SKCOREIsfl8A

SKOOBEUK 83? NATURVERN

SKD3 I VEKST REISER UJFIA

Yet v’e Tot

Skcqbrukj ef

MELHUS
Kommune

Ytre Nordfjord
Skogbrukssjef

Skogbrukssjefen
i Snasa

Skogbrukaejeføn i Fitjar
Stord,SveIot1Ien
Sitotter skajc.n sur nedbør

Skogbrukssjefen
i Sande/Svelvik

Kommune

Ha idr,vaERdr-aqet
E5kcq i erfc.ren i riq

kjY) 1g

MJ0SEN
SKOGEIERFORENING

VI STYR KAMPEN MOT
SUR NEDBØR!

, BYKLE
KOMMUNI
41,54 BYKLI

1A4 ‘ÆII4

i-i-rcc tr

‘JI FFI A)C3cI1

IJI ——

Norsk Bonde- og Småbrukarlag
Kr ALJgustsqt 19, 0164 OSLO. fl?. 22 20224S Fax. 22 11 4778

Postgro 0803 5310305 Bankgiro 8101.05.36928

4—.

EindeiGrene Nattfjelldai
Nodt-Nelgeisnd,Rons,Vefsn
og Ser-Heiqelsnd

Hedmark
Skogselskap
støtter prosjekt
«sur nedbør»

INDRE

NoRDHoRDAAND

OG LINDÅS

SKOGBRuKssJEFER

C.ronrL rokog reddenr iiv

aur nedt,g,r Dreper?

Skoqbruksajefer I
Or ieatad)Lilieaand

KRØDSHERAD
KOMMUNE

Sur nedbør truer skogen
sor Lornybar reasurs
stopp utølippenet

Gjøvik Komeune
Skogbrukasjefen

BONIMER HJELPER: Bruk av bompenger i rushtrafikken
er en av de beste måtene å redusere bilkøer og luftforurens
ning, heter det i en amerikansk forskningsrapport, som også
hevder at bompenger vil delvis endre transportmønstrene.

GRIMSTAD

OG LILLE5AND

SK0GBRuK5ELSKAP

Rrnrnknnn eng ERL,poii
J

Fylkesskogsjefen
i Sør-trøndelag

Sarpsborg,
Fredrikstad,

Halden og Moss
Landbrukskontor

Fl r,r,rnark SkcØi ai-ap

Sko«en,
en (ornybar ressurs!

Q
STEINKJER KOMMUNE

Åmot kommune
Hedmark

IDTRE GULDL

Skogselskap neor os
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En stor del av norske
verneom råder man
gler skjøtselspla fler.
Dette gjør det vanske
ligere å håndheve
vernet og ivareta de
verdier som er vernet.

BAKGRUNN

______

Ola Glesne

Med naturvernloven som red
skap kan naturomrader vernes
for etterslekten. Alt etter hvil
ke verdier vi Ønsker a verne,
kan vi opprette nasjonalpar—
ker, landskapsvernomrader og
naturreservater.

Naturreservatene har den
strengeste form for vern. Her
skal naturen holdes mest mulig
urØrt. En viss aktivitet kan li
kevel i de fleste tilfeller tillates
i området.

Nasjonalparkene har færre
restriksjoner pa ferdsel, og de
apner ogsa for at visse natur
ressurserutnyttes. Til gjenjcld
dekker nasjonalparkene de stØr
ste arealene.

Landskapsvernområdene
er først og fremst opprettet for
å ta vare pa landskapets sær
preg og tillater dermed stØrre
menneskelig aktivitet. Vanlig
landbruksdrift kan for eksem
pel være tillatt.

Fjerner
Uk!urheter
Men vernevedtaket alene sik
rer ikke området sa godt det lar

seg gjøre. Grunnen til dette
er at vedtaket ofte ikke gir
tilstrekkelige retningslinjer
om hvordan vernet skal
praktiseres for at vernever
diene skal holdes i hevd.
Dette kan man imidlertid
dekke opp ved å utarbeide
skjøtselsplaner.

Skjøtselsplanene gir nær
mere bestemmelserom hvil
ke aktiviteter og inngrep
som kan aksepteres og hvil
ke som må avvises. Disse
planene kan ikke gå utover
intensjonen i vernet, men
de gir flere detaljer og prak
tisk tolkning a hvordan
handhevelsen skal skje.

å godkjente
planer
Dermed fjernes uklarhetcr
og tvilstilfeller som kan gi
rom lbr at grensene tøyes.
Det gir de som skal håndhe
ve vernet et bedre redskap
til å sta imot press fra for
eksempel grunneiere eller
landhruksinteresser som
ønsker å tolke vernevedta
ket i sin flivØr. Skjøtselspla
nen vil ogsa være til hjelp
der omradet trenger aktiv
skjøtsel for at verneverdi—
ene skal holdes i hevd. Det
te gjelder særlig der natur
verdiene er knyttet til kul
turell pavirkning slik som

for eksempel slatte-enger,
bjØrkehager og eienerbak
ker som vi finner i vart tra
disjonelle jordbruksland

skap.
En oversikt fra Direktoratet

for naturforvaltning (DN). vi
ser imidlertid at bare en liten
del av vare verneområder har
en godkjent skjøtselspl an. 1ja
nuar 1993 var det omlag 21
prosent av landskapsvernom—
radene. 17 prosent av naslonal
parkene og 10 prosent av na
turreservatene som hadde det
te. Selv om tallene ligger høy
est lbr landskapsvernområder
og nasjonalparker, er disse de
mest betenkelige da dette er
den verneformen som har størst
behov for aktiv skjøtsel og som
tillater størst menneskelig ak
tivitet.

Situasjonen er imidlertid
ikke like nedslaende over hele
landet. Nesten halvparten av
naturreservatene har skjøtsels
planer i Oppland og Akershus,
mens Vestfold og Telemark har
en andel pa 20 til 25 prosent.

På den annen side ligger Sval
bard og seks fylker pa null pro
sent, i følge DNs tall.

Ressursmangel
Årsaken til mangelen på skjøt
selsplaner er først og fremst
ressursmangel. Il 987 var det i
gjennomsnitt bevilget 2800
kroner til skjøtsel i hvert verne
omrade. Dette holder bare til
nødtøftige tiltak og gir lite rom
for a leie folk til a utarbeide
skjøtselsplaner. Arbeidet må
dermed presses inn blant andre
oppgaver hos Miljøvernavde
lingene i fylkene som har an
svaret for dette.

Den danske miljøvern
ministeren foreslår å
opprette bru kerråd for
de statlige skogene.
Naturvernforbundet
mener en slik modell
kan ivareta brukerinter
essene på en bedre
måte enn slik det nå
fungerer.

N&M Bulletin
SignySvendsen

Skogene skal gis tilbake til dan
skene, og allemannsretten tas
alvorlig. Derfor ønsker miljø
vernminister Svend Auken å
opprette egne brukerråd til de
25 statsskogsområdene. Ifølge

avisen Politiken er Danmark
da det første landet som oppfyl
ler skog-eklæringen fra Rio-
konferansen. Den har som
målsetting at befolkningen skal
ha medinnflytelse i skogsdrif
tel. Erklæringen er ikke juri
disk, men kun moralsk binde-
ne.

Mer enn

— Bakgrunnen for opprettelsen
av brukerrådene i Danmark, er
en erkjennelse av at skogen er
viktig for mer enn næringsin—
teresser. For brukerne har sko
gen andre verdier som i enkelte
tilfeller ikke blir godt nok iva
retatt, mener fagkonsulent Thor

Midleng i Naturvernforbundet.
— Brukerinteressene ma få

bedre gjennomslag, og en mo
dell å la den danske kan i den
sammenheng være interessant
å se nærmere pa, sier han.

Tettstedsnære
områder
Ifølge Midteng er det spesielt
de tettstedsnære skogsomrade
ne som i større grad har behov
for innspill fra brukerne.

— Naturvernforhundet, Fri
luftsrådet, Turistforeningen og
andre skal i prinsippet være
med a pavirke bruken av skog i
områder som i stor grad brukes
av allmennheten. Men det er
dessverre ikke alltid at vi kom
mer til orde eller at våre syns
punkter blir hørt. Et mer for
maliseri brukerrad er derfor
verdt å vurdere nærmere, sier
Thor Midteng.

MangeIuII skjøtsel
av veriieoiiirader

Skogene tilbake til folket

SYRETÅKE: Et russisk
smelteverk Øst for lnari—sjø—
en forårsaker dannelsen av
syretåke, i følge finsk radio.
En syretåke er farligere for
trær enn sur nedbør.

Selvjust!s i England
Den britiske regjeringen foreslår at bedriftene skal få utøve
selvjustis i miljøpolitikken, skriver The Guardian. Bedrifter
som setter i gang egne program for å kontrollere sin forurens
ning, skal slippe unna miljøskatter og være selv-regulerende.
Miljøvernorganisasjonene i England har protestert mot for
slaget.

Scan
csas

Vi kalker for et bedre miljø!

êMILJØKALK
3951 BREVIK
Tif.: 35572300

iIJ1
GLOBAL RESOURCE INFORMATION DATABASE

GRID.ARENDAL

GRID.Areadal inngår i UNLP’s (FN.s miljøprogram) globale netterk av miljøinforma.jonooentre. Srns’rvts
hovedformt.l cr8 tsvre brobygger mellom forskning og aksv handling i miljø.vpørsmål gjennom formidling av
miljøirtforma.sjsn til beolwningvtakere og allmenho’t. Innenfor dette globale nyttet har GRID.Arrndal hovedsn svar
for polarområdene samt Norden med tilhørende havområder.FJet arbeider ca. 15 medarbeidere ved senteret,
hvorav 1/3 er rekei,ttert interna.rjonali. Arbeid.ssp rIk er engeLsk

Stilling som

MILJ0INFORMASJONSSJEF

er ledig med tiltredelse snarest. Informasjonssjefen vil inngå i GRID-Arendals ledergruppe og
er tillagt følgende hovedoppgaver:

I. Ansvar for GRID-Arendals miljøinformasjonstjeneste. Koordinering av forespørsler og
informasjonsformidling. Tilrettelegge for informasjonsflyt fra GRID og andre
internasjonale miljødatabaser til beslutningstakere, skoler og allmenhet. I tillegg til
tradisjonell informasjonsformidling legger GRID-Arendal vekt på bruk av “on-line’
nettverkstjenester.

2. Ansvar for ekstern informasjon om GR1D-Arendal, herunder utarbeidelse av
“Newsletter”. årsmelding, artikler, pressemeldinger og presenta.sjoner, samt
kommunika.sjon med øvrige informasjonsmedarbeidere i UNEP/GRID-nettet.

Vi Ønsker en utadvendt person med interesse for bruk av informasjonsteknologi som verktily
for formidling av miljøinformasjon til politikere og allmenhet. Søkere med miljø- og
naturressursfaglig bakgrunn og med erfaring fra informasjonsarbeid fra forvaltning eller
frivillige organisasjoner vil bli foretrukket, Det stilles høye krav til norsk/engelsk
formidlingsevne. Kvinner oppfordres til å søke. Lønn etter avtale,

Søknad sendes til GRtD-Arendal, TK-senteret Longum Park, P0. Box 1602 Myrene, 4801
Arendal innen 15. juli.

Nærmere opplysninger ved Direktør Svein Tveitdal eller Administrasjonssekretær Karen
Folgen. tlf: 37035650 eller e-mail: grid@grida.no
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Det pågår nå en dis
kusjon i det norske
bankmiljoet om hvor
dan miljørisiko skal
påvirke kredittvurde
ringen av bedrifter.
Den norske Bank
(DnB) arbeider med
interne retningslinjer
for banken med hen
syn til miljøvernrela
terte sider av kreditt-
behandlingen.

N&M Bulletin

________

Signysvendsen

— I DnB drØfter vi hvordan
banken best kan skape en pro
fasjonell holdning til en hel
hetlig kredittvurdering. I den
ne sammenhengen er det mi

turlig i ta med iniljaspektet.
Vi tenker blant annet pa a utvi
kle en miljøvemplakal som vare
saksbehandlere skal bruke i sitt
arbeid overfor kundene, sier
konserndirektør Arne Skauge i
DnB til N&M Bulletin. Han ‘ il
enna ikke opplyse hvilke hen
syn som vil bli vektlagt.

Kulturutvikling
— Vi har som sagt enna ikke
fastlagt retningslinjene i dette
spørsmalet. Det som likevel er
opplagt, er at saksbehandlerne
vil være opptatt av at vare kun
der kjenner norske lover og
regler pa miljøomradet, og at
bedriftene følger disse. Samti
dig vil sannsynligvis en forret
ningsmessig risiko ogsa bli
vurdert, mener Skauge.

Han understreker at banken
selv har liten kompetanse nar
det gjelder mil jøspørsmal, og

at banken vil følge de retnings
linjer som er edtatt av norske
myndigheter.

— Den utfordringen banken
star overfor, er en kulturutvik
ling der iniljøaspektet skal kom

mc mer aktivt inn nar vi hlacit
annet vurderer lan til vare kun
der.

NHO positiv
Næringslivets Hovedorgan i sa
sjon (NHO) er positiv til at
bankene og kredittinstdusjone
ne i stØne grad lar miljøadftrd
avgjøre lanebetingelsene som
gis til bedriftene.

— Dette er en rasjonell del av
kredittvurderingen. Det er na
turlig il legge større vekt pa at
hedri Iter som søker om lan skal
kunne vise til egne miljøregn
skap, hvilken plass miljøaspek
tet har fatt i arsmeldingen osv.
Det er helt klart at gode lanebe
tingelser til bedrifter som kan
vise til mindre risiko pa miljø-
siden, il fa bedriftene til a ta
dette spørsmalet mer seriøst.
mener fagsjef Geir Høibye i
NHO.

Han mener at en slik utvik
ling ogsa vil styrke de norske
bedriftene markedsrnessig. og
peker pii at miljøhensyn i flere
tilfeller ogsa lønner seg rent
økonomisk for bedriftene.

Risikovurdering
Bankene har et mniljçansvar.

De er med pa a finansiere be
(Iriftenes virksomheL og har
dermed en mulighet til a ‘ri
blant annet selve produksjo
nen og hvilke varer som produ
seres over i en mer miljøriktig
retning. Vi er derfor glade for
at denne debatten føres i bank-
og kredittmiljtene. sier pro—
sjektleder Sveinung Oftedal i

N at u r v e r n for b u n d e t.
<B R>Naturvernforbundet har
arbeidet overfor ulike kreditt—
institusjoner lor a ta miljøas—
pektet til a spille en viktigere
rolle i kredittvurderingene.
— Kredittinstitusjonene bør
innarheide risiko i sine kreditt
vurderinger. Del i ha følere ute
for a fange opp det som rører
seg internasjonalt med hensyn
til nye avgifter, en bedre vurde
ring av I orhruksmnsteret og

en bedre innsikt i miljøkonse
kvenser av ulike tiltak, vil løn
ne seg for kredittinstitusjone
ne, mener Oftedal.
Han peker blant annet pa de
store tapene som oppsto etter at
oppdrettslisken ble offer for
sykdom som følge av for man
ge fisk i hver mærde, og at
forbrukerne blir mer oppmerk
somme pa miljøriktige produk
ter.

Miljokerisyn ved
kredittbeliandling?

Miljø-kulender

20. juni — 1. jli: Annet møte i komiteen for biologisk
ItIHiii I 01(1 i

6.— 8. juli: Workshop om dffentlighet omkring bioteknologi
i I.(r\ aliiiiiieeii i EU avholdes i Nederland.
17. — 31) juli: Sommerleir i den danske «Brundtland-byen»

I ti il
20. — 28. august: Norsk økologisk Landbrukslag og de
økologiske besøkshagene arrangerer i disse dagene matla
gingskurs, torg og kompostkurs i ulike deler av landet.
2. september: Naturvernforbundet avholder seminar om mil
jøvern i markedet rettet mot ledere og ansatte i dagligvare
bransjen og andre som vil forberede seg på framtidens miljø-
holdninger
15.— 16. september: NIF, NITO og SRF arrangerer miljøda
gene i Bergen med temaene «miljøvennlig skipsfart» og «hav
og kystovervåking».
16. — 20. september: En internasjonal emballasje-messe,
Tokyo paek ‘94 arrangeres i Tokyo, Japan.
19.— 20. september: NORSAS arrangerer spesialavfallskon
feranse i Sandefjord.
26. september — 2. oktober: Naturvernforbundet avholder
aksjonën «Grønn handling» med blant annet stands utenfor
butikker.

Strenge kravtilluftfarten
USAs forurensningstilsyn, EPA, foreslår å skjerpe miljøkra
vene til luftfartsindustrien, melder Reuter. Målet er at indus
trien skal redusere sine giftige utslipp til luft med 70 prosent.
EPA krever at fabrikkene skal bruke best tilgjengelige tekno
logi. Etter det første året vil industriens sparte kostnader
oppveie utgiftene, mener EPA.


